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Мәселе

Цифрлық даму, инновациялар және аэроғарыш өнеркәсібі 
министрлігі, «Қазақтелеком» АҚ және ұялы байланыс опера
торларының өкілдері елімізде ұялы байланыстың қолжетімділігі 
мен сапасына қатысты мәселелерді талқылау барысында 
осындай деректерді келтірді. Қазіргі уақытта байланыс опера
торларының жұмысы қосымша құрылғылар орнатуға және қазіргі 
жабдықтарды жаңғыртуға, сондайақ өңірлерде ұялы байла
нысты дамытуға бағытталған.

Цифрлық даму, инновациялар және аэроғарыш өнеркәсібі 
вицеминистрі Асхат Оразбектің айтуынша, өңірлерде аталған 
мәселе бойынша тиісті жұмыстар жүргізіліп жатыр. Сондай
ақ салалық ведомство әкімдіктермен, ұялы операторлармен 
бірлесіп жол картасына қол қояды. Алдағы бес жылда 5G желісі 
бойынша 3 мыңнан аса базалық станса құрылуға тиіс. Бұл – 5G 
бойынша өткізілген аукциондардың нәтижесі.

– Биыл біз республиканың үш қаласында 5G желісін құрамыз. 
Қазіргі кезде 200ден аса базалық станса Астана, Алматы, 
Шымкент, Түркістан және тағы басқа қалаларда құрылған, – деді 
«Кселл» АҚ басқарма төрағасы Асхат Өзбеков.

«Beeline Қазақстанның» бас атқарушы директоры Евгений 
Настрадин 250 және одан артық халқы бар елді мекендердің 
барлығында келесі жылдың соңына дейін үш ұялы байланыс 
операторы болатынын және клиенттер өз таңдауын жасайтынын 
жеткізді. «Біз 6 облыспен 250ден аз адам тұратын елді мекен
дерге мобильді интернетті қалай тартуға болатыны туралы жол 
картасына қол қойдық. Бұл қиын, әрине. Дегенмен мемлекеттік 
бағдарламалар бізді жақсы ынталандырып отыр» деді ол.

Сонымен қатар ол былтыр компания тұрғындардың келіс
пеушілігіне байланысты үйлер мен ғимараттардың шатырларынан 
300 базалық стансаны бөлшектеуге мәжбүр болғанын да айтты.

«Мобайл ТелекомСервис (Tele2/Altel)» компаниясы былтыр 
аукционда жеңіске жетіп, 5G технологиясын орнатуға мүмкіндік 
алды. Бірінші кезекте бұл өсіп келе жатқан трафикті тиімді 
өңдеуге жол ашпақ. «Адамдарда трафиктің сапасына қатысты 
проблемалар болмас үшін жаңа технологияларды енгізу қажет. 
Бұл тұрғыда ең әлеуеттісі – 5G. Бүгінгі таңда 5G желілерін пай
далана алатын клиенттер саны шамамен 15 пайызды құ райды. 
Бұл көрсеткіш ай сайын өседі», дейді «Мобайл ТелекомСервис 
(Tele2/Altel)» бас директоры Сергей Коньков.

Өз кезегінде «Кселл» АҚ басқарма төрағасы Асхат Өзбеков 
мемлекет тарапынан рұқсат беру рәсімдерін жеңілдету, ал қоғам 
тарапынан мобильді байланысты бірінші қажеттілік құралы ре
тінде түсініп, қабылдау бойынша қолдаудың болғаны маңызды 
екенін атап өтті.

Телекоммуникация индустриясының өкілдері ғимараттарды 
жаңа инфрақұрылыммен жабдықтау қалалардың инфрақұ ры
лымдық кодына айналуға тиіс деп санайды. «Қазақтелеком» 
АҚ инновациялар жөніндегі бас директоры Нұрлан Мейірманов 
компанияның бүгінде 1 700 мың абонентке қызмет көрсететінін 
атап өтті. Оның айтуынша, оптикалық желіде 1 абонент секундына 
шамамен 3,7 ТБ тұтынады. Яғни бір клиенттің трафигі айына 
300 ГБтан асады. Еуропада бұл көрсеткіш шамамен 270 ГБты, 
АҚШта 580 ГБты құрайды. Жалпы елімізде тұтыну нормалары 
өте жоғары. Компания жаңа желілерді, атап айтқанда, ұялы 
байланысты дамыту үстінде. «Жиілік сызығымен жоғары қозға
лыс, яғни миллиметрлік диапазонға көшу ұялы байланыс опе
раторларын үйжайларға көшуге мәжбүр ететінін түсіну керек. Ал 
бұл ауқымды жұмыс», дейді ол.

Оның пікірінше, реттеушінің ғана емес, басқа да мемлекеттік 
органдардың күшжігері қажет. «Олар да атсалысып, стандарттар 
мен нормаларды қайта қараса дұрыс болады. Тиісінше, барлық 
жаңа ғимарат, құрылыс жаңа инфрақұрылыммен жабдықталуға 
тиіс. Бұл қалалардың инфрақұрылымдық кодына айналуы ке
рек», деді Н.Мейірманов.

Вицеминистр Асхат Оразбектің айтуынша, ведомство бизнес 
және әкімшілік ғимараттар иелерінің ұялы байланыс опера
торларына кіріп, жабдықтарды орнатуға, сондайақ осындай 
ғимараттардың ішінде сапалы байланысы бар сымсыз желілерді 
тартуға мүмкіндік беру міндетін заңнамалық тұрғыдан бекітуге 
бастамашылық жасайды.

– Мамыр айында «Тұрғын үй қатынастары туралы» заңға 
түзетулер енгізілді. Оған сәйкес базалық стансаларды ор
нату үшін тұрғындардың 50 пайызы қолдауға тиіс. Бұған дейін 
тұрғындардың 70 пайызының келісімі қажет болатын. Сон дай
ақ біз телекоммуникациялық жабдық орнату туралы шешім 
қабылдауды үйдің кеңесіне тапсыру бойынша қосымша түзетулер 
енгіздік. Бұлар Мәжілістің қарауында, – деді Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш өнеркәсібі министрлігі Теле ком
муникация комитетінің төрағасы Ержан Мейрамов.

Министрлік 5G желісін сату аукционының нәтижесінде жаңа 
оператор пайда болуы мүмкін екенін де мәлімдеді. Комитет 
төрағасының айтуынша, ведомствоның жалпы реттеуші ретіндегі 
басты мақсаты – бәсекелестік орнату және оны одан әрі дамыту. 
«Осыған байланысты екі мәселені айтып кеткен жөн. Біріншіден, 
Үкіметтің «Қазақтелекомның» ішінен екі мобильді оператордың 
біреуін шығару туралы нақты тапсырмасы бар. Қазіргі таңда 
инвес¬торлармен жұмыстар жалғасып жатыр» деді Е.Мейрамов.

Сонымен қатар жыл соңына дейін осы 5G желісін сату 
мақсатында тағы да аукцион ұйымдастыру жоспарланып отыр
ғанын, егер сол жақта басқа бір инвестор жеңіп алса, жаңа бір 
байланыс операторының пайда болуы әбден мүмкін екенін айтты.

«ЖЖ» ақпарат

Байланыс сапасы 
оңала ма?

Соңғы уақытта елімізде байланыс 
сапасының көңіл көншітпейтіні жиі сөз болып 
жүр. Әрине, аталған салада мәселенің бары 
белгілі. Дегенмен 4G байланыс буыны қазір 
ел азаматтарының 85 пайызы үшін қолжетімді 
болып тұр. Ал байланыстың бесінші буыны – 
5G желісін азаматтардың 15 пайызы тұтынып 
отыр.

Бәрекелді!

Аудан әкімінің міндетін атқа ру шы 
Арнұр Нұрмағанбетов мереке қар
саңында жалағаштық спортшы лар дың 
басын қосты. Аудан әкімдігінде өткен 
мерекелік кездесуде барша спорт шы
ларды төл мерекесімен құттықтаған 
Арнұр Әлібекұлы салада ел мерейін 
үстем етуге бағытталған жұмыстарына 
сәттілік тілеп, мемлекет тарапынан са
лаға қолдау басым екенін жасырмады. 

– Қазақстан Республикасының Спорт 
күні мерекесімен шын жүректен құттық
таймын! 2003 жылдан бастап тамыз 
айының үшінші жексенбісінде атап өті
летін бұл мереке тек спортшылар мен 
жаттықтырушылар ғана емес, дене 
тәр биесі мен спортты насихаттайтын 
барша қазақстандықтар үшін ерек ше 
мереке. Халқымыз ежелден денсау
лық тың қадірін жете түсініп, оны басты 
байлыққа балаған. «Спорт – денсаулық 
кепілі» қағидасын берік ұстанған мем
лекетіміз халқының ойы сергек, дені 
сау болуы үшін қолда бар мүмкіндіктің 
бәрін жасауда. Білімді, тәрбиелі әрі 
дені сау ұрпақ – ұлттың ең қымбат 
бай лығы. Олай болса, балалар мен 
жас өспірімдердің оқумен қатар, өнер 
үйреніп, спортпен шұғылданып, жан
жақты жетілуіне қолайлы жағдай жасау 
– мемлекет алдындағы стратегиялық 
басым бағыт. Сол себепті Мемлекет 
бас шысы ҚасымЖомарт Тоқаев өзінің 
Президент ретіндегі алғашқы Жол
дауында бұқаралық спортты дамыту 
мә селесіне басты назар аударған бо
латын. Президенттің осы тапсырмасы 
аясында әзірленген «Дене шынықтыру 
мен бұқаралық спортты дамыту жө
ніндегі 20202025 жылдарға арналған 
кешенді жоспар» бойынша ауданда да 
бір шама жұмыстар атқарылды, – деді 
аудан әкімінің міндетін атқарушы Арнұр 
Нұрмағанбетов.

Айта кетейік, бүгінгі таңда ауданда 
дене шынықтыру және спортпен жүйелі 
түрде шұғылданушылар қатары 13 500 
адамға жетіп отыр. Бұл аудан халқының 
38 пайызын құрайды.

Қазіргі таңда ауданда спорттың әр 
түрімен айналысатын 150  арнайы орын, 
спорт залдар мен алаңдар жұмыс іс
тейді. Балалар мен жасөспірімдерді, 
аудан тұрғындарын спортқа тарту ба
ғытында 178 спорт маманы еңбек ету де. 
Аудандағы екі спорт мектебінде 1 592 
бала өзі қалаған спорт түрімен айна
лысуда. 

– Қай заманда да спорт бейбіт
шіліктің, туысқандық пен достықтың 
елшісі іспетті болған. Сонау Қажымұқан 
бабамыздан бастау алатын қазақ 
спорты бүгінде әлемдік деңгейге кө
терілді. Еліміз тәуелсіздік алғалы 
спорт шы саңлақтарымыз қазақ хал
қы ның намысын қорғап, жер бетінде 
қазақ деген халықтың бар екенін паш 
етіп, оның ұлқыздарының теңдессіз 
күшқуатын, қабілетқарымын дүние
жүзіне мойындатып келеді. Аудан спорт
шылары да республика көлемінде ғана 
емес, халықаралық деңгейде де мақ
танарлық нәтижелерге қол жеткізіп, 
аудан абыройын асқақтатуда. Осы 
жолда еткен еселі еңбектеріңіз бар, 
бү гінгі мерекемен сіздерді тағы да 
құттықтай отырып, отбастарыңызға 
аман дық, дендеріңізге саулық, жұмыс
та рыңызға сәттілік тілеймін, – деді Арнұр 
Әлібекұлы.

Биыл І жартыжылдықта спортшы
ла рымыз республикалық және халық
аралық жарыстарға қатысып, ел чем
пио наттарында 7 алтын, 2 күміс, 1 
қола медалға ие болса, облыстық жа
рыстарда 22 алтын, 13 күміс, 20 қола 
медал қоржынға салған. Алғашқы алты 
айда І разрядты спортшылар саны 9, 

спорт шеберлері 8, спорт шеберіне 
үміткерлер 27ге жетті.

Мұндай жетістіктер өз алдына, ке
лелі кездесуде аудан әкімінің міндетін 
атқарушы саладағы тағы бір жағымды 
жаңалықпен бөлісті. Ол осы аптада 
Алтай бөктерінен жеткен ақжолтай 
хабарға қатысты екен. Қаракөз қарын
дасымыздың жеткен жетістігіне қуан
баған халық жоқ, бәріміз өре тұра өзі 
бұл жиында болмаса да қошемет көр
сеткеніміз сондықтан еді.   

– Осы кездесуімізде жағымды жаңа
лықпен бөлісе кетсем, «Наркескен» 
спорт клубының «Тоғызқұмалақ» бө
лімінің жаттықтырушысы, Халық ара
лық дәрежедегі спорт шебері  Кен
же  бекова Ақерке Батырбекқызы 
Мон   ғо лияның БаянӨлгей қаласында 
9 елден 200ден астам спортшы қа
тыс қан тоғызқұмалақтан өткен VI Азия 
чемпионатында алтын жүлде иегері 
атанды. Жеңіс құтты болсын! Осын дай 
толағай табыстарда жаттық тыру шы лар
дың да маңдай тері мен табанды ең
бегінің қолтаңбасы жатқанын айта кеткім 
келеді, – деді Арнұр Нұрмағанбетов.

Мұнан кейін кезек марапаттау рә
сіміне де келіп жетті. Бірқатар спорт шы 
облыс және аудан әкімдерінің алғыс 
хатымен марапатталса, сала арда
гер леріне аудан әкімінің Құттықтауы 
табысталды. Мұнан кейін ардагерлер 
спорт саласында еткен еңбектері ха
қында естеліктер айтып, ізін басқан бү
гінгі буыннан ағалық ақылын аямады.

Олар біздің буынға қалай ақыл айтса 
да жарасады, шамашарқынша салада 
еңбек етті, аудан спортын алға сүйреді, 
осы жолда тер төкті. Саналы ғұмырын 
спортқа сарп еттті, әлі де спорттан 
қол үзген емес, ауданда ардагерлер 
арасында мұндай сайыстарда қазыналы 
қарттарымыз төбе көрсетіп жатады. 

Спортшылар құрмет төрінде

Жалағашта спорт саласында серпін қалыптасуы заңдылық, иә, бұл сөзімізді біржақты пікір дерсіз, 
бірақ бүгінгі шарада сала ардагерлерінің сөзіне құлақ түрген мен осындай шешімге келдім. Ешқандай 
жалғандық жоқ, барды бар, жоқты жоқ деп таза сөйледі. Саланың дамуы жолында еткен еңбек, төккен 
тер, осы жолда көрген қиыншылықтар, бәрі-бәрі сала ардагерлерінің естеліктеріне арқау болды. 
Рас, қазір спорт саласын дамытамын, осы жолда тер төгемін деген азамат болса, барлық жағдай 
қарастырылған. Ал өткен шаққа көз жүгіртсек, осынша қиындықты еңсеріп, жас өрендерден чемпион 
шығарған аға буынға алғаусыз алғыстан басқа айтарымыз жоқ. Міне, бізде спорт саласының дамуы 
заңдылық дегенім де осы еді. Бастысы, із бар, сол ізбен келе жатқан жастарымыз да жетерлік. Ал 
мұндай еңбек барда өңір спортында серпін қалыптасуы заңдылық.

Осындай шаралардан тыс қалмауының 
өзі бізге үлгі. Арнұр Әлібекұлының 
сала ардагерлерінің еңбегіне ерекше 
тоқталуы да сондықтан. 

– Ауданда салауатты өмір салтын 
халыққа насихаттап, спорттық жа рыс
тарға белсене қатысып, жас ұрпаққа үлгі 
көрсетіп жүрген аға буын өкілдерімен 
біз мақтанамыз. Олай дейтінім, Садық 
Алиев ағамыз бастаған ардагерлер 
кеңесінің ұйымдастыруымен жылда 
спорттық шаралар, балық аулаудан 
жарыстар, спартакиадалар өткізілуде. 
Осы маңызды шараларға ардагерлер де 
атсалысып келеді. Осы спорт саласының 
бүгінгі жеткен жетістіктерінде ерекше 
қолтаңбасы бар, жас ұрпаққа үлгі болып 
жүрген ардагер спортшыларымыз аман 
болсын, – деді ол.

Келелі жиында сала ардагерлері 
Сұлтан Бекжанов пен Қуандық Ахметов 
ағаларымыз сөз сөйлеп, бүгінгі құрмет 
үшін алғыс білдірді. 

– Бұл тек аудан спортшыларына 
және ардагерлеріне ғана көрсетілген 
құр мет емес, жалпы қазақ спортына 
көрсетілген құрмет деп білемін. Өзім 
осы салада ұзақ жылдар еңбек еттім. 
Әлі де спорттан қол үзбеймін. Осындай 
құрмет үшін алғыс білдіремін. Сондай
ақ ізімізді басып келе жатқан жастарға 
айтарым, тек спортқа адал болыңыздар. 
Спортқа адал маманнан, бапкерден 
ел мерейін үстем етер чемпиондар 
қалыптасады. Елдің мерейін байрақты 
бәсекелерде үстем ететін жастарды 
қалыптастыратын сіздерсіздер. Осы 
жолда жасап жатқан жұмыстарыңыз 
жемісті болсын, – деді сала ардагері, 
аудан спортында өзіндік қолтаңбасы 
бар Сұлан ағамыз. 

Мұнан кейін Қуандық Ахметов ағамыз 
да көрсетілген құрметке алғыс білдіріп, 
бірқатар ұсынысын ортаға салды. Ол 
сала ардагерлеріне ауданның құрметті 
азаматы атағы берілсе дейді, сондай
ақ аудан спорты жайында және салаға 
серпін берген азаматтардың өнегелі өмір 
жолы хақында кітаптар жарыққа шықса 
деген тағы бір тілегін жасырмады. Арнұр 
Әлібекұлы бұл ұсыныстарды аудан әкімі 
Асқарбек Есжановтың қолдайтынын 
айтып, алдағы уақытта тиісті жобалар 
қолға алынатынын жеткізді. 

Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ

– Бүгінде Сыр спорты серпінді 
дамып келеді. Мәселен, біздің спорт
шыларымыз ҚР чемпионаты мен ку
бок тарынан 732 медаль жеңіп алса, 
Әлем және Азия чемпионаттарында 92 
медальға қол жеткізді. Сондайақ, спорт 
түрлері бойынша ҚР Ұлттық құрама 
командасына облыстан барлығы 552 
спортшы енгізілген. Осы жетістіктерімізді 
одан әрі жетілдіру аса маңызды. Сон
дықтан да жыл басынан бері 4 ҚР ең

бек сіңірген жаттықтырушысы, 4 ҚР 
ха лықаралық дәрежедегі спорт ше 
бері, 48 ҚР спорт шебері, 598 ҚР спорт 
шеберлігіне кандидат спортшы дайын 
далды. Ендігі кезекте, тамыз айы  ның 
үшінші жексенбісі – спорт күні орай 
өңірімізде бірқатар ісшаралар ұйым
дас тырылуда. Атап айтқанда, Нағи 
Ильясов спорт кешенінде Қызылорда 
облысының 85 жылдығы мен ҚР спорт 
күніне орай спорт мектептері бас шы

ларының арасында үстел тен нисінен об
лыстық турнир өтті. Сонымен қатар, 18 
тамыз күні велошеру өтеді. Бұл шараға 
кез келген қала тұрғыны қатыса алады. 
Ал ең басты мерекелік кеш Президент 
саябағында өтіп, соңы концерттік бағ

дарламаға ұласады, – деді басқарма 
басшысының орынбасары Жігер 
Ондасынұлы.

Ерлан СОЗАҚБАЕВ

Серпін алған сала
Бүгінде өңірде 95 спорт түрі бойынша 316 100 мың адам 

тұрақты дене шынықтырумен айналысып, салауатты өмір 
салтын ұстанады. Тиісінше жыл басынан бері облыста 
920 бұқаралық спорттық іс-шара ұйымдастырылып, 
оған 106 750 адам қатысқан. Қызылорда облысының 
Өңірлік коммуникациялар қызметінің ақпарат алаңында 
тамыз айының үшінші жексенбісі – Спорт күніне орай 
облыстық мәдениет және спорт басқармасы басшысының 
орынбасары Жігер Айекешов Сыр спортындағы жағымды 
жаңалықтарын БАҚ өкілдеріне баяндады. 
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Сессия

Жиында бес мәселе қаралды. Алдымен «20232025 
жылдарға арналған аудандық бюджет туралы» Жалағаш 
аудандық мәслихатының 2022 жылғы 23 желтоқсандағы 
№302 шешіміне өзгерістер енгізу жайы қаралса, мұнан кейін 
аудан бойынша халық үшін тұрмыстық қатты қалдықтарды 
жинауға, тасымалдауға, сұрыптауға және көмуге арналған 
тарифтерді бекіту жайы пысықталды.

Сессияда Жалағаш кентіндегі көшелерді қайта атау 
жайы да күн тәртібінен түскен жоқ. Сондайақ ауданда бөлек 
жергілікті қоғамдастық жиындарын өткізудің қағидасын бе
кіту де халық қалаулыларының назарына ұсынылды. Ал 
соңғы мәселеге аудандық мәслихаттың 2022 жылғы 4 ақ
пандағы №1421 «Жалағаш аудандық мәслихат ап па раты» 
мемлекеттік мекемесінің штаттық саны мен құры лымын 
бекіту туралы» шешіміне өзгеріс енгізу жайы арқау болды.

Бірінші мәселе бойынша аудандық экономика және 
қаржы бөлімінің басшысы Жұпар Баймаханованың хабар
ла масы тыңдалып, тұрақты комиссия отырысында жан
жақты талқыланған аудан бюджетіне өзгеріс енгізу туралы 
мә селеге оң шешім қабылданды. Сондайақ екінші мәселе 
де депутаттар тарапынан қолдау тауып, Жалағаш ауданы 
бойынша халық үшін тұрмыстық қатты қалдықтарды жи
науға, тасымалдауға, сұрыптауға және көмуге арналған та
рифтерді бекіту туралы шешім жобасы бекітілді.

Кент әкімі Мардан Жамалатов Жалағаш кентіндегі 
көшелерді қайта атау туралы мәселе бойынша хабарлама 
жасап, қызу талқыға түсті. Талқылау барысында аудандық 
мәс лихат депутаты Гүлзат Құрманбаева әрбір көше 
бойынша жекежеке дауыс беруді ұсынып, қорытындысымен 
де путаттар тарапынан аталған мәселе Жалағаш кенті 
бойынша жергілікті қоғамдастық жиналысында қайта қа
рауға кері қайтарылды.

Соңғы екі мәселе бойынша аудандық мәслихат аппа ра
тының басшысы Т.Сарбалаевтың хабарламасы тыңдалып, 
тиісті шешімдер қабылданды. Жиын соңында сөз алған 
аудан әкімінің міндетін атқарушы Арнұр Нұрмағанбетов бү
гінгі отырыста қаралған мәселелердің маңыздылығына тоқ
талып, аудан бюджетіне енгізілген өзгерістерді түсіндіріп, 
алдағы уақытта атқарылатын жобалармен таныстырды.

Ақтоты БҮРКІТБАЙ

5 мәселе қаралды
БЕЙСЕнБІДЕ АуДАнДыҚ 

МӘСлихАТТың КЕЗЕКТЕн ТыС 
V СЕССияСы ӨТТІ. ОғАн АуДАн 
ӘКІМІнІң МІнДЕТІн АТҚАРушы 
АРнұР нұРМАғАнБЕТОВ, АуДАнДыҚ 
МӘСлихАТ ДЕпуТАТТАРыМЕн ҚАТАР 
АуДАн ӘКІМІнІң ОРынБАСАРлАРы, 
КЕнТ ЖӘнЕ АуылДыҚ ОКРуг ӘКІМДЕРІ, 
МЕКЕМЕ ЖӘнЕ БӨлІМ БАСшылАРы 
ҚАТыСТы.

Жалағаш ауданы әкімінің 2023 жылғы 
16 тамыздағы №335 өкімімен Ержан 
Қайнарбаев Жалағаш ауданы әкімі ап
па ратының басшысы лауазымына та
ғайындалды. Ержан Еділбайұлы 1986 
жылы дүниеге келген. Білімі жоғары, 
ма мандығы бастауыш сынып мұғалімі, 
тарих мамандығы бойынша бакалавры, 
құқықтану.

Еңбек жолын ең алғаш 2007 жылы 
Жалағаш ауданы Жалағаш кентіндегі 
Т.Жүргенов атындағы №123 орта мек
тепте бастауыш сынып мұғалімі болып 
бастаған ол 20112013 жылдары – Жа
лағаш аудандық білім бөлімінің бас 
маманы. 20132015 жылдары – Жалағаш 
ауданы әкімі аппаратында персоналды 
басқару бөлімінің бас маманы. 2015
2018 жылдары – Жалағаш ауданы әкімі 
аппаратында персоналды басқару бө
лімінің бас инспекторы. 20182023 
жыл дары Жалағаш ауданы әкімі аппа
ратында ұйымдастырубақылау бө лі
мінің басшысы болса, 2023 жылдың 

ақ пан айынан бастап осы уақытқа дейін 
Жа лағаш ауданының қоғамдық даму 
бө лімінің басшысы қызметін абыроймен 
атқарған.

Жалағаш ауданы әкімінің 2023 жыл
ғы 9 тамыздағы №325 өкімімен Са ғал 
Уәлихан Таңатарұлы Жалағаш ау да ны 
әкімі аппаратының қаржыша руа  шы
лық бөлімінің басшысы лауа зымына та
ғайындалды.

Уәлихан Таңатарұлы 1995 жылы 
дүниеге келген. Білімі жоғары, ма ман
дығы құқық бакалавры. Еңбек жо лын 
2018 жылы Жалағаш аудандық эко
номика және бюджеттік жоспарлау бө
лімінде әдіскер болып бастаған. 2020
2023 жылдары Жалағаш аудандық 
эко номика және бюджеттік жоспарлау 
бөлімінің бас маманы болып, 2023 жыл
дың қаңтар айынан осы уақытқа дейін 
Жалағаш ауданының қоғамдық даму 
бөлімінің сектор меңгерушісі қыз метін 
атқарған.

«Қазақстан Республикасының жер
гілікті мемлекеттік басқару және өзінөзі 
басқару туралы» Қазақстан Респуб ли
касының 2001 жылғы 23 қаңтардағы 
Заңына және Жалағаш аудандық сай
лау комиссиясының сайланған әкім
дерді тіркеу туралы 2023 жылғы 13 та
мыздағы №7 шешіміне сәйкес, 2023 
жылғы 14 тамыздағы №332 өкімімен 
Төлеген Қорғанбек Мәдениет ауылдық 
округінің әкімі лауазымына сайланды.

Төлеген Қорғанбекұлы 1989 жылы 
дүниеге келген. Білімі жоғары, маман
дығы дене шынықтыру және спорт. 
Еңбек жолын 2009 жылы Жалағаш 
ауданы Жалағаш кентіндегі №2 балалар 
мен жасөспірімдер спорт мектебінде 
жаттықтырушы болып бастаған. 2013
2017 жылдары – Қызылорда қала
сындағы «Қадам Б.М.К» ЖШСда 
бө лім басшысы, «Спорттық АДС Джиу
Джитсу Шин Айкидо федерациясы 
рес  публикалық қоғамдық бірлестігінің 
Қы зылорда облысы филиалында бас 

Ержан Қайнарбаев – аппарат басшысы
АуДАн ӘКІМІнІң МІнДЕТІн АТҚАРушы АРнұР нұРМАғАнБЕТОВТың ТӨРАғАлығыМЕн 

АКТиВ ОТыРыСы ӨТТІ. ЖиынғА АуДАнДыҚ АРДАгЕРлЕР КЕңЕСІнІң ТӨРАғАСы 
САДыҚ ӘлиЕВ пЕн АуДАнДыҚ МӘСлихАТ ТӨРАғАСы ӨМІРЗАҚ ЕлЕуСІнОВ БАСТАғАн 
БІРҚАТАР АЗАМАТТАР ҚАТыСып, АуДАн ӘКІМДІгІнДЕгІ БІРҚАТАР КАДРлыҚ ӨЗгЕРІСТЕР 
АЙТылДы. 

менеджер. 2017 жылы – Жалағаш кен
тіндегі «Наркескен» спорт клубында 
спорт нұсқаушы. 20172021 жылдары – 
Қызылорда қаласында «Айбар» ЖШС 
директорының орынбасары. 2021 жыл
дан бастап осы уақытқа дейін жеке 
кәсіппен айналысқан. 

 – Әрбір өркениеттің өріне қадам 
бас таған мемлекеттің ең басты ті
регі, оның саясаты мен идеясын алға 
апарушы мемлекеттік қызметші екені 
белгілі. Сондықтан мемлекеттік қыз
меткер болу – мәртебелі міндет. Қа
зақта жақсы сөз бар «елдігі мықты 
елдің, тірлігі құтты болады деген».  
Сондықтан әрбір мемлекеттік қызметші 
мемлекеттік биліктің ауқымды екенін, 
оның мақсаттары биік екенін жете 
түсініп, жауапкершілікпен қарау керек. 
Өз ісін жетік меңгерген, мамандығына 
адал мемлекеттік қызметкерлер елге 
қызмет жасаған уақытта біздің барлық 
мақсатымыз, алға қойған міндеттеріміз 
орындалады деп сенемін. Сондықтан 
бүгінгі тағайындалған әріптестеріме 
сәт тілік тілеймін. Мемлекеттік қыз
метте адал еңбек етіп, елдің да муы
на, өркендеуіне ұзақ жылдар үлес қос
қан ардақты ағаларымыз отыр. Осы 
кісілердің өнегесін, өрелі сөз де рін естіп, 
жолын жалғастырамыз деген сенімдемін, 
– деді Арнұр Нұрма ған бетов. 

Ақтоты ЕРЖАнҚыЗы

Аталған конференцияны «Аma
naт» партиясы аудан дық филиа лы
ның атқарушы хатшысы Қан шагүл 
Мұстафаева жүргізді.

Конференцияға «Amanat» пар тия
сы депутаттық фракциясының мү ше
сі, ҚР Парламент мәжілісінің де путаты 
Мұрат Әбенов пен «Amanat» пар
тиясы облыстық фи лиа лының сая си 
кеңес мүшесі Рай күл Байназарова, 
сондайақ «Ama  nat» партиясы ау дан
дық филиалының саяси кеңесі мен 
саяси кеңес бюросы мүше лері, пар
тия ардагерлері, бастауыш пар тия 
ұйымдарының жетекшілері мен бел 
сенділері, аудандық мәслихаттағы 
фракция мүшелері және «Жастар 
Рухы» Жастар қанаты мен бұқаралық 
ақпарат құралдарының өкілдері қа
тысты. Жиын да күн тәртібі бойынша 
үш мәселе қаралды. 

Партияның аудандық филиалы 
сая си кеңесінің 20212022 жылдары 
ат  қарған жұмыстары және алдағы 
ке зеңге арналған міндеттер, оның 
ішінде сайлауалды бағдарламаларды 
іске асыру бойынша өңірлік жол 
картасын іске асыру туралы есебі, 
және «Ama nat» партиясы аудандық 
фи лиалының саяси кеңесі құрамына 
өзгерістер мен толықтырулар енгізу 
мен «Amanat» партиясы облыстық 
филиалының кезекті ХХХVII есеп 
беру сайлау конференциясына де
легаттар сайлау туралы сөз қозғалды.

Күн тәртібіндегі бірінші мәселе 
бойынша «AMANAT» партиясы 
аудандық филиалының атқа рушы 
хатшысы Қаншагүл Шоңмұ рын  қызы 
баяндама жасады. Ол «Amanat» 
партиясы Қазақстан Республи касын

дағы көшбасшы партия ғана емес, 
әлем дік деңгейдегі бағдары айқын 
және даму барысы дараланған 
шынайы демократиялық үдерістерге 
сай партия деді. Өткеннен сабақ алып, 
бүгінімізді әділ бағалап, болаша
ғымызға бағдар жасап, әрқашан қо
ғамдықсаяси үдерістердің бел орта
сында жүргенін тілге тиек етті. 

– Біз – түрлі көзқарастар мен ой
пікірлердің тоғысатын, үндесетін 
алаңымыз. Біздің партия әр адамның 
құқығы мен бостандығын қорғап, ор
тақ құндылықтармен, ұлттық мүд
демен және бір болашақпен біріккен 
қо ғамды қалыптастырады. Біздің 
пар тия мемлекеттің міндеттерін 
ал мас  тырмайды, бірақ халықтың 
сұра нысына жауап беріп, тиімді 
шешімдер ұсы нады. Партияның 
бағдарламалары мен реформаларын 
іске асыруға ба ғыт талған партиялық 
жобалар және ішкіпартиялық іс
шаралар аясын да жыл сайын 
бекітілген респуб ликалық желілік 
кесте мен жұмыс жоспары аясында 
есепті мерзімде 2021 мен 2023 
жылдың 1 тамызына дейін барлығы 
1520дан аса шара өтті. Оның ішінде 
партиялық жобалар аясында таратып 
өтсек: «Ардагерлерді ардақтайық» 
партиялық жобалар аясында 93, 
«ТazaLike» аясында 84, «Бақытты 
отбасы» аясында 50, «Кедергісіз 
келешек» аясында 42, «Халыққа 
көмек» аясында 35, «Ұлттық мұра» 
аясында 26, «Жастар – Отанға» 
аясында 15 партиялық жоба 
жүзеге асты. 20212023 жылдары 
партияның аудандық фи лиалы 
жанындағы «Жастар Рухы» Жастар 

Қанатының қатысуымен «Ба қытты 
отбасы» партиялық жобасы аясында 
«Балалар үшін қауіпсіз және жайлы 
инфрақұрылым», жастар ара сында 
құқық бұзушылықтың алдын алу 
мақсатында түнгі рейд, «Тұлға бол» 
жастарды әлеуметтендіруге ба 
ғыт  тал ған жәрмеңке, партияның 
«Ар да герді ардақтайық» жобасы 
аясында қол көмек жұмыстары, 
аудан жас тарымен кез десу бойынша 
бірқатар тындырымды жұмыстар 
атқарылды. Партиялық жобалардан 
бөлек се минартренингтер, 
акциялар, қайы рым  дылық шаралар, 
байқаулар, кездесулер өтті. Ұлт тық 
құндылықтарымызды дәріптеу, жас 
ұр паққа насихаттау мақсатында пар
тияның ұйымдастыруымен ауқымды 
ісшаралар жоспарға сәйкес жүргізілді, 
– деді Қаншагүл Мұстафаева.

«AMANAT» партиясының қоғамдық 
қабылдау бөлмесі халықпен ара дағы 
үздіксіз байланысты қамтамасыз 
ететін бірденбір көпір болып 
табылады. 20212022 жылдары 
300ден аса қабылдау, 1000ға 
жуық тұрғынның өті ніші тыңдалды. 
Нәтижесінде 600 тұрғынның мәселесі 
оң шешімін тауып, қалған мәселелер 
бойынша тиісті сала өкілдерімен 
заң ая сында құқықтық кеңестермен 
толық тырылды. Сонымен қатар 
респуб ликалық мобильді қоғамдық 
қабылдау ұйымдастырылып, 150ге 
тарта тұрғын бейінді мамандардан 
кеңес алды.

Партияны қайта жаңғырту бағдар
ламасы аясында шалғайдағы елді 
ме кен дерде ауыл тұрғындарына қол
же тімді мүмкіндіктер жасап, елдің 

Атқарылған жұмыстар пысықталды
«AMANAT» пАРТияСының ЖұМыСы ЖылДАн-ЖылғА ДАМып, ЕлІМІЗДЕгІ Ең ІРІ, 

ыҚпАлДы САяСи КҮш РЕТІнДЕ, БұлЖыМАС ҚАғиДАлАРын, САяСи МАҚСАТТАРы 
МЕн ЗАМАнАуи БАғыТ-БАғДАРын АЙҚынДАДы. ҚАЗІРгІ КҮнІ Ел АРАСынДА ЖҮРІп 
КӨпТЕгЕн МӘСЕлЕлЕРДІң Оң шЕшІМІн ТАБуДА. КЕшЕ АуДАнДыҚ РухАнияТ 
ОРТАлығынДА «AMANAT» пАРТияСы ЖАлАғАш АуДАнДыҚ филиАлының АТҚАРушы 
хАТшыСы ҚАншАгҮл МұСТАфАЕВАның ТӨРАғАлығыМЕн АуДАнДыҚ филиАлДың 
КЕЗЕКТІ хххVII ЕСЕп БЕРу САЙлАу КОнфЕРЕнцияСы ӨТТІ. 

мұңмұқтажын тыңдату мақсатында 
республикалық мобильді қоғам дық 
қабылдау жұмысы басталған бо
латын. Аудан бойынша 2022 жылы 
Аламесек, Жаңадария, Аққұм, М.Шә
менов, Таң, Аққұм, ал 2023 жылы 
Бұқарбай батыр ауылдық округінде 
ұйымдастырылып, 150ге жуық тұрғын 
бейінді мамандардан кеңес алып, 
тұрғындардың өтінішін қараумен 
қатар, игілігіне ба ғытталған жобаларды 
түсіндіру, наси хат тау мақса тында  
бірқатар жұмыстар қолға алынған.

Жарыс сөзге шыққан ау  дандық 
мәслихатындағы «Amanat» пар  тия
сы депутаттық фракциясы жетек
ші сінің орынбасары Қуат Ахетов 
фракция жұмысы туралы хабарлама 
жасап, алдағы міндеттерге тоқталса, 
«Аққұм ауылдық округі» бастауыш 
партия ұйымының төрағасы Гүлжайна 
Айтжанова партия ұйымының 2021
2023 жылдардағы мар дымды істері мен 
алдағы жоспары ту ралы хабарлама 
жасады.

Конференцияның күн тәртібіне 
қойыл ған кезекті мәселелерде «Ama
nat» партиясы аудандық фи лиа  лының 
саяси кеңесі құрамына өзге рістер 
мен толықтырулар енгізіліп, кон
ференцияға қатысушы делегаттардың 
дауыс беруімен «AMANAT» партиясы 
облыстық филиалының ке зекті XXXII 
есеп берусайлау кон ференциясына 
делегаттар сайланды.

«AMANAT» партиясы депутаттық 
фрак циясының мүшесі, ҚР Парламент 
Мә жілісінің депутаты Мұрат Әбенов өз 
сөзінде партия филиалының атқарған 
жұмысына оң бағасын беріп, алдағы 
уақытта партияластарды ел мүддесі 
жо лында бірлесе жұмыс жасауға 
шақырды.

Конференция соңында жаңадан қа
был данған партия мүшелеріне «Ama
nat» партиясының партиялық билеті 
табысталып, күн тәртібіне ұсы нылған 
мәселелер толығымен қаралып, тиісті 
қаулылар қабылданды. 

Ақтоты БҮРКІТБАЙ

Қабылдауға келген жалағаштықтар бірнеше мәсе ле
лерімен, нақтырақ айтсақ, тұрақты жұмысқа орналасу, 
тұрғын үй салу мақсатында жер алу кезегі бойынша 
жүгінді.

Көтерілген жеке мәселелерге заңға сәйкес түсіндіру 
жұмыстары жүргізіліп, нақты жауап берілді. Нәтижесінде 
тұрғындардың ұсыныстары назарға алынып, алдағы 
уақытта жауапты сала басшылары заң аясында жұмыс 
жасайтын болады.

Тұрғын үй беру бойынша заң аясында кезек 
тәртібімен берілетіні айтылып, баспанамен қамту бағы
тында жүйелі жұмыстар жүргізілетіні жеткізілді.

Сонымен қатар бірқатар жұмыс сұраушыларға 
бүгін гі таңда аудан бойынша бос жұмыс орындарын 
ұсына отырып, мәселесін шешу үшін тиісті бөлім бас
шы ларына тапсырмалар жүктеді.

Айта кетейік, тұрғындар аудан әкімінің қабылдауына 
egov.kz порталы, еotinish бірыңғай базасы немесе 
әкім дікке келіп жазбаша өтініш тастау арқылы жазыла 
алады.

«ЖЖ» ақпарат

Аудан тұрғындарын 
қабылдады

Ел пРЕЗиДЕнТІ ҚАСыМ-ЖОМАРТ 
ТОҚАЕВТың ҚАЗАҚСТАн хАлҚынА 
АРнАғАн ЖОлДАуынА АРҚАу 
БОлғАн БАғыТТАРДың БІРІ «хАлыҚ 
ҮнІнЕ ҚұлАҚ АСАТын МЕМлЕКЕТ» 
ТұЖыРыМДАМАСы АяСынДА 
КЕшЕ АуДАн ӘКІМІнІң МІнДЕТІн 
АТҚАРушы АРнұР нұРМАғАнБЕТОВ 
ӨңІР ТұРғынДАРын КЕЗЕКТІлІККЕ 
СӘЙКЕС ЖЕКЕ МӘСЕлЕлЕРІ БОЙыншА 
ҚАБылДАДы.
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Қоғам
Таным

Н.Елемесов 1905 жылы Сыр
дария губерниясы Ақмешiт уезi 
«ҚаракөлҚос там» болысында 
туған. Еңбек жолын өт кен ғасырдың 
20 жылдарының басында «Қара
көлҚостам» болысы Талдыбаев 
Жол шараның «поштабай» шабар
маны бо лудан бастаған.

Сауат ашу мектебiнен бастауыш 
бiлiм алған. Сонан соң ауылдық 
Кеңес тө ра ғаларын дайындайтын 
Ақтөбедегі қыс қа мерзімді кеңес
партия мектебiн және Шымкенттегі 
колхоз төрағаларының кур сын 
бiтiрген. 19331936 жылдары 1 май 
ауылдық Кеңесiне қарасты «Қара 
ой» қолхозының төрағасы, 1936
1940 жылдары 1 май ауылдық 
Кеңесiнiң төрағасы, 19401944 
жылдары осы ауылдық Кеңеске 
қа расты «Қызыл жұлдыз» кол
хозының тө рағасы, 19441946 
жылдары Мәдениет ауылдық 
Кеңесiне қарасты Қазақстанның ХХ 
жылдығы атындағы колхозының тө
рағасы, 19461947 жылдары 1 май 
ауыл дық кеңесiне қарасты «Қызыл 
жұлдыз» кол хозының төрағасы, 
19471950 жыл дары Мәдениет 
ауылдық кеңесiне қа расты «Бiрлiк» 
колхозының төрағасы қыз меттерiн 
атқарып, қиын уақыттың ауырт
палықтарына мойымай адал еңбек 
еткен. 1950 жылы майда колхоздар 
iрiлен дiрiлгеннен кейiн Жамбыл 
атындағы кол хозда мүйiздi iрi қара 
фермасының мең герушiсi болды. 
Ол өте халықшыл, қайы рымды 
да адал, елжұртына беделi өте 
жоғары болған. 

Кешегi отызыншы, қырықыншы, 
елуiн шi жылдары ел басына күн 
туған ашар шы лық, репрессия, 
Ұлы Отан соғысы және халық 
шаруашылығын қалпына кел тiру 
кезеңдерiнде колхоз басқарып, 
жұ мыс жүргiзу оңай болмады. Бұл 
кезде артель кол хоздар құрылып, 
ел ендi есiн жия бастаған едi. 
Техника келе қоймаған, егiн егу, 
мал азығын дайындау жұмыстары 
қол күшiмен атқарылатын. Осындай 
қиын сәтте тығырықтан шығар 
жол тапты. Өзiнiң iскер, еңбек
қорлығының арқасында халықты 
игiлiктi iске ұйымдастыра бiлдi. 
Мемлекет мүддесi мен халықтың 
жағдайына бiрдей қарап, жұмыс 
жүргiздi. Әрбiр iстiң аққа ра сын 
ашық айтып, әдiлдiктi ту еттi. 
Канал қаз дырып, егiн ектiрдi. Ол 
басқарған кол хоздарда мал басы 
көбейiп, халық тойынды.

Нұржан Елемесовтың байырғы 
кол хоз төрағасы ретінде елге 
сіңірген ең бегі жайында Қызылорда 
облысы мен Жа лағаш ауданының 
құрметті азаматы Ка мал Бер
даулетов ағамыз былай дейді: – 
Нұржан Елемесов ел басқарудың 
сыналған шебері еді, олхалықтың 
қалың ортасынан шыққан өзінің 

сындарлы істерімен, сырбаз 
мінезімен халықты баурап алушы 
еді, – деп жазды өзінің «Колхоз 
құрылысы» деген естелігінде. 

Осылайша ауыл 
шаруашылығының май талманы, 
марқұм Кәмекең ағамыз жаз
ғандай, тәжiрибесi мол төраға 
халықпен бiрге болып, колхоз 
шаруашылығын дөң ге лентiп 
әкеткен. Н.Елемесовтың ел 
басқарудағы iс тәжiрибелерi, тәлiм 
тәр биелерi жайлы замандас iнiлерi 
де әңгiме леп отырады.

– Нұржекең өмiрлiк тәжiрибесi 
мол, за ма нына сай сауаты бар, 
әрi мәдениеттi кiсi едi. Совхоздың 
жетiстiктерiне қуанып, үнемi қолдау 
көрсетiп отыратын – деп еске алып 
отыратын ауыл шаруашылығының 
көрнекті өкілі, Қызылорда облысы 
мен Жалағаш ауданының құрметті 
азаматы, Еңбек Ерi марқұм Ұзақ 
Еспанов ағамыз. 

Бiрде Мәдениет каналының 
шлюзiнде оған аудандық партия 
комитетiнiң бiрiншi хатшысы 
Қ.Қазантаев кездесiп қалады. 
Аман дықсаулықтан соң ол: – 
Қонысбекжан, га зеттегi мәлiмет 
бойынша бiздiң совхоз ас тық 
тапсырудан бірінші орында тұр. 
Бiрақ бескүндiктің қорытындысымен 
басқа совхоз жеңiмпаз болып 
кеткенi қалай, –деп сұрайды. 

Бұған Қонекең риза болады.
– Мәдениеттiң тасы өрге 

домалайтын себебi, олардың 
тiлеулес, қамқор қарттары көп, – 
деп біразға дейiн айтып жүрдi. 

Ал бiздiң бескүндiктiң жеңiм
пазы бола алмағанымыз, күрiш 
тапсырудан  алда болға ны мыз
бен мал азығын дайындауда кем
шiлiгiмiз бар едi. Сонымен қатар 
Нұржан ақсақал науқан кезiнде 
зейнеткерлердi ұйымдастырып, 
қырманға келiп күрiштi ескі әдіспен 
шеңгел сыпырғышпен шарлап 
тазартуға көмек көрсететiн. Бiр 
жылы «Әлжан шоқалағы» деген 
жерден тың жердi игердiк. Сол 
жерге зейнеткерлердi әкелiп, 
жыңғыл мен шеңгелдiң тамыр
ларын жинауға көмектестi. Содан 
біз олар дың өздері жинаған 
томарларды отын дыққа түсіріп 
бермекші болғанбыз. Сонда да 
Нұржекең марқұм: – Ұзақжан, менің 
балаларым жұмыс істеп, табыс 
тауып жүр. Құдайға шүкір, отыннан, 
жемшөптен тарыққан күндерім 
болған емес. Отындыққа осы жолы 
балалары жас тау ларға түсіріп 
бергенің дұрыс. Сосын «мына 
ағаңның мінезін білесің» деп, үнемі 
көмек сұрап жүретін даукестеу бір 
ақсақалдың атын атап: «Таспен 
ұрғанды аспен ұр» дегенді де айтып 
еді, жарықтық біртуар ағамыз. 
Ол әрдайым ақылкеңесiн айтып, 
өмiрлiк тәжiрибелерiн үйретiп 

отырды. 
КСРО IIМге еңбегi сiңген 

қызметкер, отставкадағы ішкі 
қызмет подполковнигі Шалқар 
Оразымбетов: – Нұржан ағамыз 
ел тарихын, салтдәстүрiмiздi жетiк 
бiлетiн шежiре болатын. Әкеміздің 
көзін көрген олбіздерді үнемі 
қолдап, «айналайындар, аман 
болыңдаршы» деп отырушы еді. 
Сосын жартылай әскери үлгiде 
киiм тiктiрiп киiп, жинақы тап
таза жүретiн, – десе, ауданның 
құрметтi азаматы, ардагер мар құм 
Көптiлеу Тоқсанов ол кiсiнiң көп шiл 
көрегендiгi, сөзге шебер, шешендiгi, 
мәдениеттiлiгi жайлы әңгiмелейдi.

Нұржан Елемесовтың ұтымды 
тауып айтқан әңгiмелерi де 
ауылдастары ара сында көп 
сақталған. Ендi оның осындай сәт
терде тауып айтқан әңгiмелерiне 
кезек берсек...

...Қырықыншы жылдардың со
ңында «Бiрлiк» колхозының тө
ра ғасы болып жүр генiнде ха
лықтан май жинап, мемлекетке 
өткiзу жоспары мүлдем орын
далмай қа лыпты. Себебi ол 
колхозшылардың жағ  дайына 
көбiрек алаңдайтын болған. Ау
даннан келген уәкiл райкомға 
«қызме тiңнен алу жайлы ұсыныс 
түсiремiн» деп зiркiлдегенде: – 
Уәкiл жолдас, маған бiр аптаға 
мұрсат берiңiз, осы уақытта жос
парды артығымен орындаймын. 
Менiң ойластырған резервiм бар. 
Шошқа құ дай дың малы емес пе? 
Бүгiн Жаңадария бойына өгiз оқты 
мылтықпен  қаруланған бес жiгiттi 
аттандырамын. Олар жабайы 
шошқа атады, әдетте олар майлы 
болады. Сосын шошқа майын үлкен 
қазанға шыжғыртып, бөтелкеге 
құйып өткiзiп, жоспарды артығымен 
орындаймын. Мәскеу жақтағылар 
шошқа майына кетәрi емес екенiн 
өзiңiз де бiлесiз, – деп, жазадан 
құтылып кетiптi.

Берiректе Серiкбай деген 
ағасы бейіт басындағы биiктеу 
жердi көрсетiп «олайбұлай болып 
кетсем, менi осы жерге қоярсың» 
дептi. Сол жерде Жұбай деген 
тағы бiр ағасы «жоқ, бұл жерге мен 
жатамын» деп, екi ақсақал бейiт 
басында керiлдесiп, қырықпышақ 
болыпты. Сонда Нұржекең: – 
Ағаларау, әуелi өлiп көр сеңдершi, 
сосын қайыссыңды қай жерге 
қоямыз, оны бiз шешемiз ғой, – 
деген екен.

Ауданымызға белгiлi тұлға 
Сейiтнәби Мұқашов ағамыз Жам
был атындағы кол хозға (Мәдениет) 
төраға болғаннан соң ел ағаларын 
үйiне шақырып, қонақасы берiп, 
үлкендердiң батасын алыпты. Шай 
үстiндегi сөздiң кезегi келгенде 
Нұржекең: – Сейiтнәбижан, мына 
отырғандардан менiң жасыратыным 

жоқ, ортамызға келiп жатырсың, 
байғазым болсын, семiз бiр қой 
атаймын, – дептi. Әзiл сөз айтқанды 
ұнататын Сейiтнәби ағамыз: – Аға, 
бұл биылға атағаныңыз шығар, 
келер жылы да бiр қой атайтын 
шығарсыз, – дегенде, Нұржекең 
iркiлместен: – Ол ендi сенiң бiздi 
осылай шақырып, шай берiп 
тұруыңа байланысты, – деген екен.

Ел басқарып еңбегi сiңген 
Н.Елеме совтың зиялы қауыммен, 
өнер адам да ры мен, дiн өкiлдерiмен 
жақсы қарымқа тынаста болғаны 
ел арасында жиi ай ты лады. 
Сыр сүлейі Жиенбайдың ба ласы 
Рүстембек жыраумен құрдас дос 
ретiнде жақсы сыйласқан. Ақын
жыраулар Әбілда Жүргенбаев, 
Балқашбай Жүсiповтермен сый
ласып, тығыз қа рымқатынаста 
болған. Күмiс көмей Кө ше нейдi 
де ауылға арнайы шақырып, 
жыртерме айтқызған. Қазақ 
әдебиетінің көрнекті өкілі Асқар 
Тоқмағанбетов екеуі Жаңақорған, 
Сарыағаш шипажайларында бірге 
демалып, кейіннен құрдас ретінде 
сыйластықта болған екен. 

1983 жылы Асқар ақын қайтыс 
болғанда совхоз басшылары және 
сол кездегі Қазақ КСР Жоғарғы 
Кеңесінің депутаты Ұлмекен 
Төлегеновалармен бірге барып, 
жа назасына қатысып, ақын 
құрдасын ақтық сапарға шығарып 
салу рәсіміне қа тысқан. Сондай
ақ жастары кiшi болса да, ақын
жазушылар Темiрше Сарыбаев, 
Қомшабай Сүйенішов жыршы
термешiлер Сары Рахметов, 
Жұмабек Аққұловтар секiлдi іні
лерінің өнерiне сүйсiнiп, үнемi 
қолдау көрсетiп келген. Олардың 
ақын дықжыршылық өнерін халық 
арасында насихаттаған. «Дiн – 
апиын» деп шек теу қойылған 
кеңестiк кезеңде де хал қымыздың 
дiнiн, дәстүрiн құрметтеген ол 
дiн иелерi Алдашбай ахуннның 
баласы Асан Мақсұм, Дәулетназар 
ахунның ба  ласы Әбiлхақ Мақсұм 
және Садық ахун ның баласы 
Тәжiдин емшiлермен де дос тық 

қарымқатынасын үзбеген. Көргенi 
мен түйгенi мол қазыналы қария 
дiнiмiз бен тiлiмiздiң болашағын 
ойлап, елiмiздiң ертеңiн болжап, 
әңгiме қозғап отырған.

Соғыс және еңбек ардагерi, 
марқұм Жауынбай Маханов, 
қазақша күресте Нұр жекеңнiң 
iштен шалу әдiсiн жақсы мең герген 
палуан және жас кезiнен атқа 
шапқан шабандоз, атсейiстiгi жайлы 
айтып отырушы едi. Ол әрдайым 
«Нұржекең нағашым ауылдық 
кеңес төрағасы, колхоз бастығы 
болып кетпегенде жауырыны жерге 
тимейтін палуан спортшы болатын 
еді» деп айтып отырады екен.

Ол халқымен бiрге болып, 
тұрмысы төмендерге қолдау көр
сеттi. Екi сөзiнiң бiрiнде «маң дай 
термен егiлген ел ризығы мем
лекетке де жетедi, халыққа да 
жетедi» дейдi екен. Соны көре
алмаушылар сыртынан тас атып, 
домалақ арыз жазды. 1933 жылғы 
ашаршылық кезінде аштарға 
таратқан астықты байшылдарға  
бердi деп арыз жазылып, бiр жарым 
жылға сотталған. Бiрақ аққа қара 
жұқпайды, 15 күннен кейiн ақталып 
шығады. 

19511952 жылдары қыс өте 
қатты болғаны біздерге көне 
көздердің айтулары арқылы 
белгiлi. Сондағы қақарлы қыстың 
суығына шыдамай, фермалардағы 
мал шығыны көп болған. Солардың 
iшiнде колхоздар iрiленген кезде 
қосылған қашырым малдардың 
көпшiлiгi қырылып қалған. 1952 
жылы бүкiл Қазақстан бойынша 
мал санағы жүргiзiледi. Осы 
санақта өлген малдарды бас 
пайдасына жаратты деген айыппен 
Н.Елемесов 12 жылға сотталған. 
Сондағы тағылған айыбы ферма 
бойынша 23 бас мал кем шыққан. 
Бiрақ сол 23 бас кем малдың 18 
басы орнына қойылған. Мал басын 
түгендеуге жоражолдастары, 
туғантуысқандары түгел ат 
салысып көмектеседi. Осының 
өзіненақ оның бұқара халық 
арасындағы беделінің жоғары 

Тыл ардагерінің 
тағылымды жолы

ЖАлАғАш АуДАнынДА Ел БАСҚАРғАн АЗАМАТТАР МЕн ЕңБЕК 
АДАМДАРы ЖАЙлы ЖАЗылып, ЕлгЕ СIңIРгЕн ЕңБЕКТЕРI нАСихАТТАлып 
КЕлЕДI. СОлАРДың ҚАТАРынДА ӨТКЕн ғАСыРДың БIРIншI ЖАРТыСынДА 
БIРнЕшЕ КОлхОЗ БЕн АуылДыҚ КЕңЕСКЕ ТӨРАғА БОлғАн, ЕлДI БIРлIККЕ, 
ЕңБЕККЕ ұЙыМДАСТыРып, БАСшылыҚ ЖАСАғАн ЕңБЕК ЖӘнЕ Тыл 
АРДАгЕРI нұРЖАн ЕлЕМЕСОВТың ЕСIМI ЕРЕКшЕлЕнIп, ТАу ТұлғАСы 
ДАРАлАнып ТұРАДы. ЕнДI ТҮСIнIКТI БОлу ҮшIн АлДыМЕн ОБлыСТыҚ 
ЖӘнЕ АуДАнДыҚ МұРАғАТТАРДАн АлынғАн Оның ӨМIР ДЕРЕгIМЕн 
ТАныСТыРА КЕТЕЙIК...

Сотқа талап қоя берген адамның 
біріншіден, қайтақайта жұмыстан сұранып, 
жеке ісін ысырып қоюына тура келеді. Өйткені 
істің қаралуы созылып кетуі мүмкін. Екіншіден, 
бұл – үлкен шығын. Мемлекеттік баж салығын 
төлейсіз, сот шығынын өтейсіз, адвокат 
жалдайсыз, жолға шашыласыз. Үшіншіден, 
екінші тарап туысыңыз, досыңыз, қыз мет
тесіңіз болса, сыйластыққа, әріптес тікке 
нұқсан келеді. Сондықтан сотқа бармастан 
бұрын ақылға келген жөн. Өйткені сот табал
дырығын аттағаннан кейін кейбіреулер ашуды 
ақылға жеңдіріп, өзара келісімге келіп, дауды 
шешуге болар еді ғой деп өкініп жатады. 
Ең дұрысы – татуласу, келісу, бітімге, бір 
мәмілеге келу. Одан екі жақ та ұтады.

Сот дау бойынша тараптарды татулас ты
руға көмек көрсетуге міндетті. Қазіргі таңда 
азаматтар соттағы және соттан тыс ме диа
цияның, партисипативтік рәсімнің және тату
ластыру келісімінің арқасында бітімге келе 
алады.

Қазақстан Республикасының Азаматтық 
процестік кодексінде татуласу рәсімдеріне 
арнап арнайы «Татуласу рәсімдері» деп 
аталатын 17тарауы қарастырылған. Ко дек
сте Татуласу рәсімінің 3 түрі көзделген. Яғни 
татуласу келісімі, медиация келісімі (дауды 
(жанжалды) медиация тәртібімен рет теу) 
және партисипативтік келісім (дауды парти
сипативтік рәсім тәртібімен реттеу).

Аталған келісімдердің бәрі де сотпен 
бекітіледі және әрқайсысының өзіндік ерек
ше ліктері бар. Оларға жалпы түсінік беріп 
кетсек, артық болмас.

Татуласу келісімі – екі тараптың ара
сында жасалатын келісім. Бұл – бұрынғы 
бітімгершілік келісім, тек атауы өзгертілген 
десе де болады.

Сотта іс қараудың кез келген сатысында, 
яғни дайындық барысында, алдын ала сот 
отырысында немесе сот талқылауында, сот 
актісін орындау барысында жасауға болады.

Дауды (жанжалды) медиация тәртібімен 
реттеу туралы келісім – медиатордың 
(кәсіби немесе кәсіби емес) немесе сотта ме
диацияны судья өткізу арқылы жасалатын 
келісім. Медиатордың көмегімен медиация 
жасау: сот тараптардың медиациялық келі
сімінің шарттарын талқылауға қатыспайды. 
Соттың бекітуіне тараптардың арасында 
медиатордың (кәсіби немесе кәсіби емес) 
қатысуымен жасақталған шарт ұсынылады.

Сот медиациясы, медиацияны өткі зе тін 
судья медиация өткізілетін күнді тағайын
дайды және тараптарға оның өткізілетін 
уақыты мен орны туралы хабарлайды. Судья 
ме диацияны «Медиация туралы» Қазақстан 
Республикасының Заңына сәйкес және осы 
Кодексте белгіленген ерекшеліктерді ескере 
отырып өткізеді.

Сот тараптардың өтініш хаты бойынша 
ме диация рәсімін осы Кодекстің 150 ба
бының бірінші бөлігінде, осы баптың төр
тінші бөлігінде белгіленген мерзімдер ше
гінде кейінге қалдыруға және егер басқа 
тұл ғалардың қатысуы дауды (жанжалды) 
реттеуге ықпал ететін болса, оларды ме
диацияға шақыруға құқылы.

Егер тараптар талап қою қабылданғанға 
дейін судьяның жәрдемдесуімен дауды (жан
жалды) медиация тәртібімен реттеу туралы 
келісімге қол жеткізбесе, іске қатысы бар ма
териалдар осы Кодекстің 35 бабының жетінші 
бөлігінде көзделген тәртіппен басқа судьяның 
қарауына беріледі.

Тараптардың келісуімен істі медиацияны 
өткізген судья қарауы мүмкін. Бірінші сатыдағы 
сотта медиация өткізу үшін іс басқа судьяға 
беріледі. Тараптардың өтініш хаты бойынша 
медиацияны іс жүргізуінде іс жатқан судья 
өткізуі мүмкін. Дауды (жанжалды) реттеу ту
ралы келісімге қол жеткізілмеген кезде істі 
одан әрі қарауды тараптардың келісуімен 
осы судья жалғастыруы мүмкін.

Дауды партисипативтік рәсім тәртібімен 
реттеу туралы келісім – екі тарап адво
каттарының не заң консультанттары пала
та сының мүшелері болып табылатын адам
дардың дауды реттеуге жәрдемдесуімен 
та раптар арасындағы келіссөздер жүргізу 
арқылы өткізілетін рәсім. Партисипативтік 

келісім судьяның  қатысуынсыз жасалады. 
Медиация атауы қазақтың төл сөзі 

болмағанымен медиация тәсілі, табиғаты 
жағынан қазаққа жат емес. Көбіне сот 
шешіміне бір ғана тарап қанағаттанады, екінші 
тарап сот шешіміне риза болмағандықтан, істі 
апелляциялық, кассациялық сатыларында 
қайта қарауға өтініш береді. Аталған 
сатылардың әрқайсысының өзінің уақыт 
мерзіміне байланысты істерді қарау бірнеше 
айға, ал кейбір жағдайларда жылға созылып 
кетеді. Медиация әдісі арқылы азаматтар 
уақыт пен қаржы шығындарын үнемдейді.

Медиатордың қызметі кәсіби негізде 
және кәсіби емес негізде жүзеге асырылуы 

мүмкін. Медиатор – қазақ халқының ұлттық 
болмысына ең жақын ұғым. Қазақтың мақал
мәтелдерінің өзі осы бітімге, татуласуға 
қатысты. Мысалы, «Жақсы даудан, жаман 
бітім артық». «Тау таумен емес, адам адам
мен кездеседі». «Елдестірмек елшіден, жау
ластырмақ жаушыдан» дегендей, бүгінгінің 
медиаторларының араласуымен қыр ғи қа бақ
тық жойылып, адамдар арасында та тутәтті, 
жылы шырайлы қарымқатынас ор нап жатса, 
қоғамдағы ахуал да жақсара түсері сөзсіз.

С.АМАнТАЕВ, 
Жалағаш аудандық 
сотының судьясы

Бітімге келгеннің ісі берекелі
«ұРыС БОлСА, ыРыС ҚАшАР» ДЕп БІлгЕн АТА-БАБАМыЗ ДАу ТуынДАЙ ҚАлСА, ТАРАпТАРДы 

ТАТулАСТыРуғА ТыРыСып БАҚҚАн. КЕЙІнгІ ұРпАҚ ТА СОл ғұРыпТАн ҮлгІ АлғАн. БҮгІнгІ ТАңДА 
ЕлІМІЗДЕ ТАРАпТАРДы ТАТулАСТыРуғА ЖАн-ЖАҚТы ЖАғДАЙ ЖАСАлуДА.

болғанын аңғаруға болады.
Ол кездері ауылдағы ағайынның 

малтекесі барлары некенсаяқ, 
көпшілігі жоқжұқа жандар болатын. 
Бір қызығы, 1953 жылдың қаңтар 
айының жиырма сегізінде оған айып 
тағылып қамауға алынса, 31 каңтар 
күні сот үкімі шыққан.

Адамды жазалауға келгенде 
ковейрлік әдіспен жылдам жұмыс 
істейтін «кеңестік әділ заң»  оның 
тағдырын үшақ күнде шешкен. Сол 
жылы наурыз айында И.Сталин өліп, 
көп кешікпей үлкен рахымшылық 
болғанымен ол бұған ілінбеген. 
Себебі рахымшылық бірінші кезекте 
тек қана саяси айып тағылғандарға 
ғана қатысты болған. Жазасын өтеу 
орнындағы кездейсоқ қайырымды 
бір адамның көмегімен ол КСРО 
басшылығымен Жоғарғы сотқа 
шағым жолдаған. Сөйтiп КСРО 
Жоғарғы сотының шешімімен  ол 
бір жылға жетержетпес уақытта 
ақталып шығып, оның партиялық 
билетi мен мемлекттік наградалары 
қайтарылған. 

Ауылдық кеңес пен бес колхозға 
төраға болған Н.Елемесов жұбайы 
Сыздықова Мәми екеуi  4 ұл, 1 
қыз өсiрiп, тәлiмдi тәрбие бердi. 
Немерешөбере сүйдi. Балалары 
мен бауырларының келешегiн ойлап,  
қамқор аға, әке болды. Бәрiнiң оқып, 
бiлiм алуына ықпал еттi. Ақылман би 
ағамыз ұрпақтарын адамгершiлiкке, 
адал еңбек етуге тәрбиелеп, бағыт
бағдар берiп отырды. Бүгiнде мәуелi 
бәйтеректей өсiпөнген Нұржановтар 
әуле тiнiң  тәрбиесiн, тұрмыстiршiлiгiн 
үлгiөнеге етуге болады.

Тыл және еңбек ардагері Н.Еле
месовтың көп жыл елдi ұжым
дастыру, халық шаруа шылығын 
қалпына келтiру жолындағы қа
жырлы еңбегi ескерусiз емес. Атап  
ай тар болсақ,  «Қазақстанға – 15 
жыл», «ОСОАВИАХИМ белсендісі», 
«Коммунистік ең бектің екпіндісі» 
төсбелгілерімен, «Еңбекте үздiк 
шық қаны үшiн»,  «19411945 жыл
дардағы Ұлы Отан соғысы кезінде 
тылдағы қажырлы еңбегi үшiн», 
«В.И.Лениннiң 100 жылдығы», 
«Еңбек ардагерi», Бүкiлодақтық 
халық шаруашылығының жетiстiктерi 
көрмесiнiң күміс медалдарiмен 
марапатталған. Сонымен қатар 
«Ауыл  шаруашылығындағы белсенді 
жұмысы үшін» деп Қазақ КСР
ның «Құрмет» грамотасымен де 
марапатталыпты.

Бiз осы шағын мақалада об
лыстық, аудандық мұрағаттардан 
алынған дерек терге сүйенiп, Н.Еле
месовтың өмiрi мен еңбек жолын 
таныстырып өттiк. Бүкiл ғұмырын 
колхоз құрылысын қалып тастырып, 
халықтың әлауқатын жақсартуға, 
туған жерiн түлетуге арнаған 
ардагер ағаның елге сiңiрген еңбегi, 
қызметтерi зерттелiп, зерделене 
жатар. Қазақ халқының бiртуар ұлы 
Мұстафа Шоқай «Ұлттық зиялылар 
қатарына тек өз халқының саяси
экономикалық және әлеуметтiк 
дамуына қалтқысыз еңбек ете 
алатын адамдар ғана кiре алады. 
Зиялылардың мiндетi ұлы да қасиеттi 
болуы себептi өте ауыр» деген 
екен. Өмiрдiң соқпағы мен тоқпағын 
көп көрген Нұржекеңнiң ұлтының 
зиялысы, елiнiң патриоты болғанын 
бүгiнгi ұрпақ бiлуi тиiс. Бүгінде 
тыл ардагері марқұм Елемесов 
Нұржан ақсақалдың ұрпақтары әке
аталарының атынан «Нұржан ата» 
саябағын және құрметті ардагердің 
атындағы Мәдениет ауылының 
тарихынан жасақталған қоғамдық 
негіздегі музейүйін ашуға жұмыс 
жасап жатыр

Серiк БЕРТАЕВ,
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі
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Спорт

Маман мерейі

дидар

Бір қуантарлығы, сол жұмыс
тар  дың нәтижесі болар, ауданда 
соңғы жылдары спорт саласы қар 
қынды дамып келеді. Мұның дәлелі 
спортшыларымыз облыс тық, респуб
ликалық, қалаберді халық аралық 
додаларда үздік нәтижелерді көрсетіп 
жүр. Бұл ретте үйірмелер мен спорт 
мектептері спорттың алға қадам 
басуына, жастардың бос уақытын 
тиімді пайдалануына себепкер бо
лып отыр. Сол себепті өңірдегі 
спорт тың дамуына, бұқаралық спорт 
қоз ға лысын кеңейтуге, спорттағы 
же тістіктерді ынталандыруға бағыт
талған жұмыстардың мәнжайы, 
спорт шылардың алдағы додаларға 
дайын дығы барысымен танысу 
мақсатында аудандық №13 олим пиа
далық резервтің маман дан дырыл ған 
балалар және жас өс пірімдер мек те
біне бардық.

Бізді мектептің әдіскері Есқара 
Сералиев күтіп алып, ұжымның ты
ныстіршілігімен дереу бізбен бөлісе 
кетті. Сөйтсек, тек спорт, жаттығу деп 
мақтанудан шорқақ үлкен ұжымның 
соңғы жартыжылдағы жетістіктері 
ауыз толтырып айтарлықтай екен. 
Тәр биеленушілері спорттың 12 тү
рінен де додаларға қатысып, жүлдесіз 
қайтпаған. Әрине бұл дегеніміз үлкен 
еңбек, төккен маңдай тер десек, 
ешкім қарсы болмасы анық.

Сөйтіп біз мектептің алған жеңіс
теріне жекежеке қызығушылық та
нытып, Есағаны сұрақтың астына 
алдық. Мұндай қызығушылық таныт
қанымыз да оңды, өйткені бұрын
соңды ауданда естімеген спорт түр
лерінен жас спортшыларымыз жеңіс 
тө рінен көрініп жүр екен. Мәселен, 
Дін мұхамед Сұмағұл есімді жас 
спортшы найза лақтырудан Алматы 
қа ласында өткен ел біріншілігінде 

жүлделі 3 орынды иеленіпті. Жеңістен 
хабардар болмақ түгілі, бүгінгі күнге 
дейін ауданымызда мұндай спорт 
тү рінен үйірме барынан хабарсыз 
біз үшін бұл жетістік үлкен жаңалық 
болды.

– Өзімнің бұл салада еңбек 
еткеніме біраз жыл болды. Шама
шарқымша аудан спортын дамытуға 
жұмыс жасап келеміз. Алдағы уа
қытта да осы мақсатқа бар күшжі ге 
рімізді, қарымқабілетімізді жұмсай 
береміз. Еткен еңбегімізге сай же
тістіктеріміз де баршылық. Жаттық
тырушылардың тынбай төккен те
рі нің арқасында, аудан жастары 
үл кен додаларда топ жарып жүр. 
Жалпы, Жалағаш – қазір облыста 
кү рес спортынан танымал аудан. 
Тек аймақта ғана емес, байрақты 
бә се келерде де дәл осы спорт 
түрінен талай рет бағымыз жанды. 

Атап айтар болсақ, ауданымыздың 
соңғы жартыжылдық қорытындысы 
бойынша облыстық рейтингте 21 
спорт мектеп арасында алдыңғы 
қатарда. Нақтырақ тоқталсам, 
Тараз қаласында өткен ҚР VI жазғы 
спар такиадада дзюдодан Әділбек 
Берікұлы 1 орынды қанжығасына 
байласа, қа рындасымыз Әсел 
Бисенбай жүл делі 3 орынды 
иеленді. Сондайақ өздеріңіз естіген 
боларсыздар, бел беу күресінен 
әлем біріншілігінде ба тыр қызымыз 
Арайлым Оразбай атой салып, 
бас жүлдені жеңіп алды. Жа
қында Жаңақорған ауданында 
өткен белбеу күресінен 20032005 
жыл дардағы жастар арасынан ел 
біріншілігінде Қайрат Ақберен 1 
орынды, Азамат Алихан 3 орынды 
месе тұтты. Самбо күресінен Әлбина 
Смаил Алматы қаласында өткен 
ел біріншілігінде жүлделі 3 орынды 

жеңіп келді. Міне, бұл жетістіктер 
тек 6 айдың қорытындысы. Алда әлі 
талай жарыстар бар, бүгінде спорт
шыларымыз қызу дайындық үстінде, 
– дейді Есқара Темурұлы.

Иә, ауданымыз қашаннан күрес 
спортынан ілгері екені баршамызға 
белгілі. Аудан жұртына айтарлықтай 
таңсық емес спорт түрлері де бар, 
мысалы, ауыр атлетика, жеңіл ат ле
тика, доп ойындары, таек вандо сын
ды спорт түрлерінен де мектеп тәр
биеленушілерінің біраз жетіс тіктері 
бар көрінеді. 

Соңғы 6 айда ауыр атлетикадан 
17 жасқа дейінгі ел біріншілігінде 
Нұр сезім Абатқызы 1 орынды 
жеңсе, Нұрсыйла Берікбол жүлделі 
2 орынды иемденген, ал 23 жасқа 
дейінгі спортшылар арасынан Мәди 
Пер небекұлы жүлделі 3 орынға ие 
болған.  Сондайақ бокстан ҚР
ның батыс аймақтық біріншілікте 
Нұрәділ Нұрсұлтан 3 орынды жеңіп 
алса, таеквондодан ел біріншілігінде 
Нұр дәулет Серікұлы жүлделі 3 
орын ды қанжығаға байлаған. Өңірі
мізде жеңіл атлетикадан да жас 
спортшыларымыз аудан абыройын 
бай рақты бәсекелерде абыройын 
ас қақтатып жүр. Мысалы, Балнұр 
Қал нияз Алматы қаласында өткен 
ҚРның чемпионатында жүлделі 2 
орынды жеңіп алған. 

Соңғы жылдары воллейболшы 
қыздарымыз да жеңіс тұғырын бермей 
жүр. Атап айтсақ, Ақпейіл Маратқызы 
мен Назым Қанибай Өскемен қа
ла сында өткен жасөспірімдер ара
сында өткен ел біріншілігінде бас 
жүл дені жеңіп, облыс абыройын 
қор ғап келген. Ұлттық ойынымыз то
ғыз құмалақтан Жалағаш ауданы бұ
рыннан жақсы нәтижелер көрсетіп 
жүргені жұртшылыққа мәлім. Сол 

ағаапаларының жолын қуған бүгінгі 
жастар талай додада топ жарып, 
дәстүрлі спорт түрінің дамуына елеулі 
үлес қосуда. Мәселен, Мәдина Әлібек 
Тараз қаласында өткен жастар ара
сындағы ел чемпионатында жүл делі 
2 орынды иеленген. 

Міне, тізіп жаза берсең, спорт 
мекте бі нің жетістіктері жетерлік. 
Әрине спортшы ларымыз дың 
бұл жеңістері жастарға ерекше 
құлшыныс берері анық. Сондықтан 
болар ауданымызда балаларын 
спорт қа беруге ниеттілердің қатары 
едәуір артқан. Спорт мектебінің фи
лиал дары тек аудан орталығында 
ғана емес, шалғай ауылдарда да 
ор на ласқан. Мәселен, Таң, Аққұм, 
М.Шә менов, Ақсу ауылдарында 
спорт үйірмелері жұмыс жасайды. 
Бұл дегеніміз ауыл балаларына де
ген үлкен мүмкіндік екені сөзсіз.

Спорттың тәртібі бойынша спорт 
мектебі балаларды 5 жастан бастап 
қабылдайды. Әрине оларды бірден 
спорттың қиын түріне қабылдай 
салмайды. Спорттық мектеп бол
ғасын жас жеткіншектердің спортқа 
деген қызығушылығын ояту мақ са
тында ең бірінші оңай ойын түр ле
ріне алады. Содан кейін ыңғайы на 
қарай, өздерінің таңдауы бо йын ша 
бейімділігін байқап, басқа спортқа 
икемдейтін көрінеді. Жат тықты ру
шылар баланың ең бі рінші спортқа 
ынтасын оятып, қызық тыруға баса 
мән береді. Ол үшін мек теп тің 
арнайы біліктіліктен өткен жаттықты
ру шылары жұмыс істеп, балаға 
барлық жағдайды туғызады. 

Иә, 1 пайыз талант пен 99 пайыз 
төгілген тер ғана табысқа қол жет
кізуге жол ашады. Жалпы, адам ның 
бойында туабіткен қандай да бір іске 
деген қабілеті болады, оны қолданса, 

дарындылығы байқалады, әрі қа
рай дамып, жетілдірсе, талантқа 
айналады. Дамытпаса, бойындағы 
қабілет жұмбақ түрінде қалып қояды. 
Спорт та, спортшы да сол сияқты. 
Спорттың кез келген түріне деген 
бірінші бойда қызығушылық керек. Ал 
оны әрі қарай дамыту спортшының өз 
қолында. Бұл жаттықтырушылардың 
атаана мен балаға беретін ең 
маңызды кеңестері.

Алдағы уақытта спорт мектебінің 
жоспары өте көп. Ең бастысы, мек 
тептің техникалық базасы жақсы. 

«Мек тебімізге қазіргі заманауи тұр
ғы да салынған спорт ке  шені бе
ріліп жатса, үлкен демеу бо лар 
еді» деп ұсынысын да жет кі з іп қой
ды мектеп қызметкері. Бұқаралық 
спортты дамыту, сондайақ дене 
шы нықтырумен және спортпен шұ
ғыл данатындардың са нын арт тыру 
мақсатында №13 олим пиа далық ре 
зервтің маман данды рылған бала лар 
және жасөспірімдер мектебінің ең 
бегіне осылайша тәнті болдық.

Жандос ЖАЗКЕн 

Чемпиондарды шыңдаған спорт мектебі
Спорт – мемлекеттің мәртебесін, ұлттың намысын 
айқындайтын, халықтың жанкүйерлік рухын көтеретін, 
деннің саулығын нығайтатын көрсеткіш. Сондықтан соңғы 
жылдары еліміз спортты дамытуға айрықша көңіл бөлуде. 
Мәселен, елімізде спорт күні үлкен дәрежеде атап өтілуде. 
Бұл күні еліміздің түкпір-түкпірінде әр сала бойынша 
спорттық жарыстар өткізіліп, халықты салауатты өмір 
салтына тарту мақсатында түрлі шаралар өткізіледі. Иә, жыл 
сайын тамыз айының үшінші жексенбісін спорт күні ретінде 
халық асыға күтеді. 

Өмірбек Кәлменов бүгінде ау дан
дық №13 олимпиадалық резервтің ма
мандандырылған балалар және жас
өспірімдер мектебінде жаттық тырушы 
болып жұмыс жасайды. 2008 жылы 
алғаш еңбек жолын бастаған бозбала 
бүгінде салада 15 жылдық тәжірибесі 
бар білікті бапкер. 

Дзюдодан жастайынан топ жарып 
жүрген Өмекеңнен тәжірибелі жаттық
тырушының қалыптасуы да заң ды
лық. Мектеп жасынан салада үлкен 
бе лестерді бағындырған бап кердің бү
гінде шәкірттері де дүбірлі до да ларда 
топ жарып, аудан, облыс, қа ла берді 
ел мерейін үстем етуде. Алайда оған 
кейіпкеріміз тоқмейілсуден ада. Ке рі
сінше шәкірттерін шыңдап, одан да жо
ғары биіктерден көрінуіне тер төгіп жүр. 

– Бапкер болу – баланың ісі емес, 
керісінше сол балалардан мықты 
спортшы қалыптастыру. Алдыңдағы 
шәкірттеріңнің барлығы бірдей емес, 
бірі спорттың айлатәсілдерін тез 
қағып алса, енді бірі енжар келеді. 
Бірақ спортқа селқос қарайтын шәкір
тіңнен үміт үзу қиянатпен бірдей. Не
гізгі міндетімізге адал болу үшін олар

дың барлығын спортқа епті етуге күш 
саламыз. Артық айтып не қы лайын, 
қазір шәкірттерімнің алды халық
ара лық, әлемдік додаларда жүлделі 
орындардан бой көрсетіп келеді. Шә
кірттеріммен мақтанамын, жеңісіне 
марқаямын, бірақ тоқмейілсуге тағы 
бол майды, Сыр спортына, оның ішін де 
аудан спортының алға басуына там
шыдай болса да үлес қоссам, сол менің 
салаға сіңірген еңбегім, адалдығым 
деп білемін. Алдағы уақытта да үлкен 
жа рыстар күтіп тұр. Бұйыртса, ол до
даларда бірнеше шәкіртім бақ сы
найды, қазір алдағы жарыстарға қызу 
дайындық үстіндеміз, қалғанын уақыт 
көрсетеді, – дейді Өмірбек Кәлменов.

Білікті бапкер – Қазақстан респуб
ликасының спорт шебері. Өзі де уа
қы тында республикалық турнир лер де 
топ жарып, халықаралық жарыс тарда 
дзюдодан байрағымызды жел бі реткен. 
Бүгінде оның шәкірттері ізін басып, 
үлкен додаларда топ жарып жүр.

2016 жылы шәкірті Тынарбай Тіле
ген Сарыағаш қаласында өткен ел 
біріншілігінде қоржынға қола салса, 
2019 жылы Тараз қаласындағы Қа

зақстан чемпионатында қарсылас шақ 
келтірмепті. Дәл осы додада тағы бір 
шәкірті Жаныс Бекарыс үздік үштікті 
түйіндеген. 

Әлгі Тынарбай Тілеген кейін Тай
пейде өткен Азия чемпионатында ел 
қоржынына алтын салды. Жалпы, бұл 
спортшының жетістігін толық жазар 
болсақ, бір еңбекке жүк болары анық. 
Ал 2021 жылы Орал қаласындағы жас
тар ойындарында Әсел Бейсенбай 
қоржынға қола салған. Былтыр тағы 
бір шәкірті Нұрсұлтан Серік ел чем
пионатында қола жүлдеге ие болса, 
тағы бір шәкірті Темірболат Ерсұлтан 
мен Альбина Смайыл Талдықорғандағы 
жазғы ойындарында үздік үштікті 
түйіндеген. 

Өмекеңнің үлкен додаларда топ 
жарып жүрген басқа да шәкірттері же
терлік, қарап отырсақ, шағын ауданнан 
осынша спортшы шығарудың артында 
үлкен еңбек жатыр. Оған төзімі мықты, 
тәжірибесі мол бапкер ғана еңбек 
ететіні сөзсіз. Бұл сөзімізге білікті 
бапкердің салаға сіңірген еңбегі дәлел. 

Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ 

Білікті бапкер
Бүгін мереке қарсаңында аудан әкімдігінде спортшылар бас қосқанын айттық. Аудан 

әкімінің міндетін атқарушы Арнұр нұрмағанбетов шама-шарқынша оларға құрмет көрсетті. Сала 
ардагерлері мен спортшыларды марапаттады. Сөз кезегі сала ардагерлеріне келгенде Сұлтан 
Бекжанов ағамыз Өмірбек Кәлменовтың есімін ерекше атап өтті. Естуімізше, Өмірбек отызды енді 
еңсерген бапкер екен, небары 33 жасында спортшы ардагерлер естелігіне арқау болатындай не 
тындырды, салаға қандай еңбек сіңірді? шыны керек, шара бітісімен осы сауалдардың түйінін 
тарқатуға асықтық.


